
Hol „nyomják" az árakat—felfelé? 
Az ecsetgyár és a kereskedelem 

Az ország egyetlen, komo- igazgató —, de később lát- nem kéri a kereskedelem. A 
iyabb kapacitasu ecsetkészí- tuk, hogy nem lesz jó, és vásárló nem árhatóság, hogy 
to vállalata a Szegedi Ecset- változtatásokra határoztuk egy-egy árucikknél vizs-
es Seprugyar. Konkurrenciát el magunkat a tényleges gálja az ipar által meghatá-
a kisipari szövetkezetek ós a importárakat íigyelembevé- rozott árakat. Az is igaz, 
magankisipar jelentenek ve. A nagykereskedelem ar- h o g v ezelmél az árufélesé 
szamára, s ez egyáltalán ra kért minket, hogy az első n o ^ e z e K n e l a z arufelesé-
nem lebecsülendő. Minden negyedévben ne változtas- g e k n e l a szabadarak domi-
elképzelhető méretben gyár- sunk, csak a másodikban, nálnak. Mondhatnám azt Is, 
tanak ecsetet, a vékonyka Ennek megfelelően április annyit kérnek érte ameny-
iskolai ecsettói, a nagymére- elsején új árakat dolgoztunk r y i t akarnak r>e c s a k m o n d 

tú, háztartásokban és az ki. Voltak plusszok és mi- akarnak, De csak mond-
iparban használatos korong- nuszok, de per szaldó nem h a t n a m . m e r t meglehet, 
ecsetekig. történt emelkedés. hogy nem kenyérről van 

A konkurrencia legfel jebb Ez érdekes, s a per szal- S z 6 ' d e n e m Í S b r i l i á n s ' 
akkor szól bele ,kártyáik- do lehet csalós is, inert 

szo, 
karkötőről. A tisztes ha-

ba"\ ha gyártmányaikon attól függ, milyen ecsetfé- szonnál nem szabad többet 
nem tüntetik fel márka- leségek ára csökkent, s mi- felszámítani, s ha az ipar 
jelzésüket. A legutóbbi idők- lyeneké emelkedett Vagy enged az árakból, engedjen 
oen erre is volt példa ele- valami mas is történt? , , , , . ' - , 
gendő. Jelzés nélkül, sima a kereskedelem is. Xgy lenne 
nyéllel kérte a kereskede- ~ ÍS®11 — válaszolt a fő- helyes. Egyébként ha ár-
lem az ecseteket de gyak- mérnök —, a kereskedelem megjelölés nélkül gyártják 
ran reklamáltak selejtes árut «sak a pluszokat jelezte a ecseteket akkor valóban 
a gyárnál, olyanokat is, me- Belkereskedelmi Miniszteri- 3 2 a k k o r valóban 
lyeket nem Szegeden ké- u m n a k . a mínuszokat nem. n e m tudjuk meg, hogy hol 
szítettek. Ezért jó a márka- aztán éves szinten kö- is „nyomják" az árakat, s 
jel, mert nem lehet vita az i'ülbelül 8 millió forintos merrefelé nyomják? 
eredetet illetően. Most újból áremelkedés jelentkezett. Mi 
feltüntetik a szegedi gyár a z t a n bizonyítottunk a mi-
emblémáját, csak éppen az msztériumnak, ahol belát-
eladási ár hiányzik az ecse- ták a z egyoldalúságot 
tek nyeléről. S ebből bizo- ^ ^ ^ tovább? ^ 

jelentkeznek a pluszok és 
hol a mínuszok? 

Megyei 
tanácselnökök 

értekezlete 
Dr. Dallos Ferencnek, a 

Minisztertanács tanácsszer-
vek osztálya vezetőjének el-
nökletével pénteken a Par-
lamentben értekezletre ültek 
össze a fővárosi, a megyei és 
a megyei jogú városi taná-
csok végrehajtó bizottságai-
nak elnökei. 

Első napirendként Fehér 
Lajos, az MSZMP Politikai 
Bizottságának tagja, a Mi-

A 
H 

g y ó g y s z e r 
azánkban a társadalombiztosítás általános kiterjeszté-

sével egyidejűleg a gyógyszerellátás is követte azt a 
szocialista felfogást, hogy a beteg ember, gyógyulás: 

érdekében, minimális anyagi megterheléssel jusson a szük-
séges gyógyszerekhez. Ez magyarul annyit jelent, hogy ná-
lunk a gyógyszerek majdcsak ingyen kerülnek a forgalom-
ba, hiszen a reális ár 10—15 százalékát köteles megfizetni a 
beteg. Még akkor is, ha ezek a gyógyszerek antibiotiku-
mok, vagy egyéb különlegességek esetében száz és ezer fo-
rintokat tesznek ki. De sokkal íontosabfc az, hogy a kü-
lönböző megbetegedések rendbehozásához támogatóként 
olyan gyógyszerek kerülnek forgalomba, közhasználatba, 
amelyeknek értéke 20—30—40 forint körül váltakozik. S 
ennélfogva a beteg voltaképpen fillérekért írathatja fel ma-
gának ezeket az orvosságokat. 

Kár, hogy a mi egészségügyi apparátusunk a vényírá-
sokban nem eléggé következetes és ennélfogva sokszor a 
beteg mondja meg, hogy milyen gyógyszerre lenne szüksé-

nisztertanács elnökhelyettese j Se. S a közlés alapján az orvos teljesíti a laikus beteg ké-

Gazdagh István 

időszerű kormányzati intéz-
kedésekről tájékoztatta a 
megjelenteket. Ezután Szabó 
István, a Termelőszövetkeze-
tek Országos Tanácsának el-
nöke tartott referátumot a 
termelőszövetkezetek területi 
szövetségeinek feladatairól és 
a tanácsi szervekhez fűződő 
kapcsolataikról. (MTI) 

nyo6 nézeteltérések is adód-
hatnak. 

Szabad 
árkategória 

A szegedi gyár termékei a 
szabad árkategóriába tar-
toznak. Ez annyit jelent, 
hogy a piaci befolyásoknak alacsony. Ezen változtattunk 
megfelelően alakítják ki ter-
mékeik árát, figyelembe vé-
ve az alapanyag árakat, a 
keresletet és a kínálatot. 

— Egy ecsetsorozat ki-
lenc különféle méretű da-
rabból áll. Ha egyet ta-
lálomra kiemelünk, nem ka-
punk hiteles képet. A ré-
gebbi ár a kisebbeknél ma-

volt, a nagyobbaknál 

Az alapanyagárak valóban 
változtak január elsejével. 
Drágább az importból szár-

szőr. 

— bizonyítja írással is a fő-
mérnök. — A kisméretű 
ecseteknél, amely a tanuló-
kat és a lakosságot érinti 
legjobban, csökkentettük az 
árakat. A nagyobb méretű-

az ipar és a közületek hasz-
nálnak. emeltük az árat. 

mazó sörte és szőr. Pa- éknél, amelyeket elsősorban 
naszkodtak is vásárlók, hogy 
drágult az ecset, de a minő-
sége nem javult. Ilyen jel-
zések érkeztek a Belkeres-
kedelmi Minisztériumba. A 
minisztériumból levelet írtak 
a szegedi gyár vezetőjének, 
amelyben említést tesznek 
az árral kapcsolatos spe-
kulációról. „Helyesnek tar-
tanánk — írják —, ha a 

A vevő nem 
árhatóság 

Ezekután jogos a kérdés, 
hogy hol a hiba, hol sikkad 
el az árcsökkentés révén 

vállalat vitába szállna ezek- várható megtakarítás. Miért 
kel az áll í tásokkal . . . 1 A nem érzi a fogyasztó az 
fogyasztók helyes tájékozta- ipar által végrehajtott ár-
tasa érdekében is." 1 

A minisztériumnak igaza 
van, halljuk a nyílt beszé-
det, a fogyasztók helyes tá-
jékoztatása érdekében. Bár 
nem kenyérről, vagy zsír-
ról van szó, de attól függet- Néhányat feljegyeztem: a 
lenül, az ecset is eléggé ke-
resett — különösen a tanu-
lók körében — cikkféleség. 

Emelkedés, 
csökkenés 

— Január elsejével ki-
alakitattuk az új árakat — 

másfeles méretű lapos lakk-
ecset (861—1,5 a cikkszáma) 
régebbi ára 12 forint volt, 
most 8,60, a szobafestésnél 
használatos korongecset (816-
06 cikkszámú) 191,50 forint-
ról 134,80 forintra mérsék-
lődött. 

Régebben, való igaz, fel-
tüntették a fogyasztói árát 

mondja Végvári Istvánná az ecset nyelén, most ezt 

Népfront-
dokumentumok 
közreadása 

Három füzetben, összesen 
36 000 példányban nyomta-
tásban is közreadták a Ha-
zafias Népfront IV. kong-
resszusának a szocialista 
nemzeti egység politikájának 
főbb kérdéseivel foglalkozó 
dokumentumait. A múlt 
év végétől csaknem száz 
neves közéleti személyiség 
— politikus, tudós, író — 
részvételével értékelték, ele-
mezték a társadalmi struk-
túra és a szocialista hazafi-
ság összefüggéseit, az új 
gazdasági rendszer néhány 
társadalmi, politikai hatását, 
valamint az ifjúság és tár-
sadalmunk kapcsolatát. 

Kétszer több 
vetőmag 

A csapadékszegény nyár-
eleji időjárás miatt idén a 
tervezettnél kevesebb szálas-
takarmány termett. A mező-
gazdasági üzemek nagy erő-
feszítéseket tesznek a hiány 
megszüntetésére. Az Országos 
Vetőmagtermeltető és Érté-
kesítő Vállalat az őszi takar-
mánykeverékekből minden 
eddiginél nagyobb mennyi-
ségű vetőmagot bocsátott a 
gazdaságok rendelkezésére. 
Szeptember elejéig a tavalyi 
mennyiség több mint kétsze-
resét szállították ki a terme-
lőknek és a vetőmag jelentős 
része már a földbe is került. 

A vállalat tájékoztatása 
szerint a továbbiakban is 
minden igényt ki tudnak 
elégíteni. 

revíziót? A gyár vezetői azt 
mondják, hogy a kereskede-
lem nem érvényesítette az 
árcsökkentést a vásárlóknál. 

Példákat sorolnak fel száz-
féle cikkükkel kapcsolatban. 

1 2 * 
M T I — K ü l f ö l d i K é p s z o l g á l a t 

Iránban — amint lapunkban erről részletesen beszámol-
tunk — súlyos földrengés pusztított. Az elemi csapás által 
sújtott területeken változatlanul tovább tart a helyre-
állítási munka, a mentés. Képünkön: Kakhak helység 

romjai között. 

I Válasxoinak az illetékesek 

A Szeged minősége 
A Savaria hosszúságú, kintetben megfelelt az ér-

újabban filter nélkül gyár- vényben levő szabványok-
tott Szeged cigarettával nak. A cigaretták ugyan ke-
kapcsolatban olvasóink kö- mények, de légáteresztő ké-
zül többen is panaszlevelet pességük megfelelő, jól ég-
kíildtek szerkesztőségünk- nek és szíváskor elegendő 
nek. Lapunkban korábban a füstöt adnak. A tételt a leg-
panaszokat közzétettük, s korszerűbb gépeinken készí-
külön is írtunk cikket a tettük, amelyeknek előnye 
kemény töltésű cigaretta ne- éppen az, hogy dohánytörzs-
héz elszívhatóságáróL A Sze- képzésük egyenletes, légjá-
gedi Élelmiszerkiskereskedel- r a t o s és kihullástól mentes ' szerveinknek, 
mi Vállalat a kifogásolt cl- s z e r k e z e t e t biztosít." 
garettabol mintát küldött 

rését, felír ja az Aspyrint, Vegacillint, A- vagy B-vitamino-
kat, anélkül, hogy különösebb vizsgálatokat végezne a fel-
írt gyógyszerek szükségességét vagy hatásosságát illetően. 

Ebben mindjárt jelentkezik egész körzeti orvosi rend-
szerünknek egyfajta gyengesége. Voltaképpen eszerint azt 
gondolják a betegek, hogy a körzeti orvos „forgalmi rend-
őr" szerepét tölti be. Nincs is más dolga, mint megkopog-
tatni a beteget, diagnosztizálni az elmondások alapján és ha 
úgy látja, gyógyszerelni kell, vagy beutalni szakorvosi ren-
delésre. Ez az egyik legnagyobb gyengesége egész egészség-
ügyi ellátásunknak. A „forgalmi rendőr" szerepét sohasem 
töltötte be egy-egy körzeti orvos — s ma sem ez a fel-
adata. Éppen olyan diagnosztikai munkát kell végeznie, 
mint a legképzettebb belgyógyászoknak. Kérdés, hogy al-
kalmas-e erre valamennyi körzeti orvosunk? Látatlan-
ból azt mondhatjuk: nem. Azt viszont, hogy a nagyarányú 
átutalást szakrendelésekhez megoldásnak lehetne tekinteni, 
enyhén szólva is túlzás. Pedig a felfogás sajnos éppen az, 
hogy amit a körzeti orvos nem tud elbírálni, azt majd a 
szakrendelés nézi meg és amit a szakrendelés nem tud 
megállapítani, majd a klinikák és kórházak döntik el. 
Ez akarva-akaratlanul az egész egészségügyi ellátásban saj-
nálatos fáziseltolódást eredményezett. Másként szólva a 
klinikákra és kórházi osztályokra olyan feladatokat ró, ame-
lyeknek rendezése a szakrendelési főorvosokat illeti és még 
tovább: a körzeti orvosokat. De miután ez a rendszer több 
éve így működik, összefüggésben az általános társadalom-
biztosítással, az a vakhiedelem támad, hogy nem is lehet 
másként dolgozni, csak így. Ezáltal viszont a klinikák és 
a kórházak osztályain olyan mértékű a túlzsúfoltság, hogy 
semmivel sem lehet indokolni. Szerepet játszik ebben az 
is, hogy az életkor megnyúlásával az idős betegek otthoni 
kezelésére és rendben tartására nincsen lehetőség és kü-
lönböző akut betegségek végleges alakulásának idejét kli-
nikai és kórházi osztályok vállalják. Sokkal célszerűbb len-
ne olyan „fektetőket" alkalmazni, amelyek ezt a szerepet 
átvállalnák és ezáltal a tényleges tudományos és gyógyító 
munkára sokkal több idő jutna. 

Láthatólag messzire jutottunk a gyógyszerek felírásá-
nak mozzanatától. A kérdések azonban messzemenő össze-
függést tartalmaznak. Ugyanis a gyógyszerek felírása és a 
diagnosztizálás problémaköre azonos tőről fakad. Sokkal 
nagyobb szaktudást, puvoárt kell biztosítani a körzeti or-
vosnak, a szakrendelésnek, mint amilyen jelenleg megilleti. 
Igaz, hogy nem a hatáskörön kell kezdeni, hanem az adottsá-
gokon, felszerelésbeli lehetőségeken, de a kettő összefügg. 
Jogos panaszai vannak klinikáinknak, belgyógyászati és se-
bészeti, stb. szakrendeléseinknek, hogy az általános betegel-
látásban őrlődik fel idejük abszolút zöme, a tényleges gyó-
gyító, kutató tevékenység helyett. 

Szó sincs arról, hogy egy cikkel rendbe akarnánk hoz-
ni az egyébként — társadalmi fejlődésünkből ere-
dő és vele összefüggő — egészséges életjelenségek 

fonákját, de ezekről a kérdésekről most már érdemes be-
szélgetni a megoldás célkitűzéseit valló igényekkel. Ezt nem 
lehet áthárítani senki másra. Az egészségügyi apparátus, a 
szakszervezetek és az orvosok gondja ez. Nekik kell segíteni 
az egészségügyi kormányzatot abban, hogy néhány éven be-
lül kedvezőbb helyzet alakuljon ki. Annyi mindenesetre 
már most bizonyos, hogy gyógyszert nem lehet felírni laikus 
igények alapján, még akkor sem, ha a körzeti orvosnak 
olyan nagy a betegforgalma, hogy egy-egy páciensre nem 
jut még egyetlen perc sem. Érdemes komolyan vizsgálód-
ni és végleges elhatározásokra jutni ezekben a kérdések-
ben, központi döntések és inspirációk nélkül is, az egész-
ségüggyel foglalkozó apparátusoknak és államigazagtási 

L. D. 

Budapestre a KERMI-hez, s 
a vizsgálat eredményét most 
megkaptuk. Dr. Sárkány 
Sándorné főmérnök vála-
szolt a Szegedi Élelmiszer-
kiskereskedelmi Vállalatnak: 
„A vizsgálati eredmények 
alapján megállapítottuk, 
hogy a Szeged alkalmi ciga-
retta-minta külső jellemzői 
és érzékszervi (szívási) tu-
lajdonságai megfelelőek. A 
nagyméretű kocsánytartalom 
kivételével kielégíti a D— 
05—1960. számú szivarkák 
szakmai szabvány C2 típus-
ra megállapított követelmé-
nyeket. A cigarettával kap-
csolatban vállalatukhoz ér-
kezett minőségi kifogás nem 
jogos. A mintával megegye-
ző árukészlet rendeltetéssze-
rű felhasználásra alkalmas. 
A mintát a vizsgálatokon 
felhasználtuk." 

A Szeged cigaretta minő-
ségével kapcsolatban a Ma-
gyar Dohányipartól Vidéki 
Imre kereskedelmi igazgató 
küldött levelet a Szegedi 

Élelmiszerkiskereskedelmi 
Vállalatnak. Ezt í r ja : „Mi-
nőségellenőrző szerveink 
vizsgálati adatai szerint a 
Szeged cigaretta minden te-

Árany- és gyémánt-
diplomások 

Meleg hangulatú ünnepség mént-, illetve 7 aranydiplo-
volt tegnap délután a peda- mát. Gyémántdiplomát: ör-
gógus szakszervezet szegedi cögh Imre, Majorossy Gusz-
bizottságának Április 4 úti táv, Kmeity Gyula, Kiss 
klubtermében, ahol az ötven, Gyuláné, Kemenes Mátyásné, 
illetve hatvan évvel ezelőtt Girth Győzőné, Kakuszi Sán-
tanítói képesítést szerzett 15 dorné, Bánhidi József; arany-
pedagógus vette át arany- és diplomát: Bálint Gyula, 
gyémántdiplamáit. Alacs Margit, Kiss János, 

A Tömörkény gimnázium Völgy esy József né, Zentay 
kórusa dr. Mihálka György Ferencné, Wánkay László és 
vezetésével Liszt és Mendels- llosfalvy István tanítók kap-
sohn műveket énekelt. Gulá- t a k A k i t ü n t e t e t t pedagógu-
csi Zoltán, a pedagógus szak-
szervezet városi bizottságá- sok nevében Völgyesy József-
nak elnöke ünnepi beszéd- né mondott köszönetet, 
ben köszöntötte az idős peda-
gógusokat, Kovács József, az 
rn. j. városi tanács vb műve- SZOMBAT 
lcdésügyi osztályának vezető- J968. SZEPTEMBER 7. 
je pedig kiosztotta a 8 gyé-

Uj URH-adó 
Az Elektromechanikai Vál-

lalat a Magyar Posta részé-

re új, háromkilowattos URH-

FM műsorszóró adóberende-

zést készített. A nagyobb tel-

jesítményű műsorszóró segít-

ségével a jövőben jobb mi-

nőségben vehetik: majd a rá-

diózok az URH programjait 

A sztereoműsor sugárzásá-

ra is alkalmas szerkezet au-

tomatikusan üzemeltethető. 


